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هنوز جوهر رسانه اي ش�دن هك اس�نپ فود و 
لو رفتن اطلاع�ات حياتي ش�هروندان در اين 
س�كوي)پلتفرم( فروش غذا خش�ك نشده و 
هك جايگاه سوخت كش�ور براي دومين بار از 
يادها نرفته كه هك ديگري رسانه اي شده است، 
آن هم در سامانه معاينه فني خودروها! به گفته 
رسانه ها اين حمله صبح روز گذشته رخ داد و به 
دليل حمله سايبري، اين مراكز از دسترس خارج 
و در برخي شهرها تعطيل ش�ده اند! هك  هايي 
كه تنها به ش�نيدن اخبار آن ع�ادت كرده ايم 
و از خط�رات اي�ن دس�ته از حمله ها ب�ه دليل 
نداش�تن اطلاع از خطراتش، آن هم به راحتي 
از كنار آن مي گذريم و آنهايي هم كه از خطرات 
اين دسته از هك ها مطلع هس�تند، گويي سر 
خود را مانند كبك در برف فرو برده و س�كوت 
كرده ان�د و دريغ از ش�كايت، پيگيري قضايي، 
تداركات پيشگيرانه، اقدام ها و حتي پيگيري ها! 

     
كاظم فلاح��ي، كارش��ناس امنيت س��ايبري در 
گفت وگو با »جوان« مي گويد: »در زمينه اسنپ فود 
اطلاعات منتشر شده فراتر از اطلاعات خود كاربر 
است و در اين بين اطلاعات آش��نايان، دوستان و 
اقوام هر كاربر كه از مكان آنها س��فارش غذا داده 
ش��ده، در خطر اس��ت. وي مي افزايد: »با لو رفتن 
اطلاعات كاربران جدي برخورد نمي ش��ود، چون 
ش��هروندان با خطراتي كه در س��طح امنيت ملي 
است، آگاهي ندارند و اگر اين بحث را بدانند كه چه 
خطراتي دربردارد، همه از اين پلتفرم ها ش��كايت 
مي كنند، از ش��هروندان گرفته تا مدعي العموم و 

حتي نهادهاي مردم نهاد.«
اين كارشناس امنيت س��ايبري مي افزايد: »به هر 
كس��ي آدرس خانه و محل كار خود را نمي دهيم 
و در هك اسنپ فود آدرس 20ميليون كاربر فاش 
شده است. اگر كاربري هر شب در يك ساعت خاص 
سفارش غذا بدهد، هكر با اطلاعات دريافتي از آن 
مطلع مي شود، بنابراين مي تواند وقتي فرد سفارش 
غذا مي دهد، در همان ساعت به در منزل اين كاربر 
مراجعه كند و به عنوان پيك زنگ در را بزند و وي را 

خفت كند، دزدي كند و الخ«. 
به گفته وي در اين حمله علاقه مندي هاي غذايي 
كاربران از اينكه چه غذايي دوست دارند؟ از كدام 
رستوران ها س��فارش مي دهند؟ چه ساعت  هايي 
غذا س��فارش مي دهند؟ كدام مناطق بيشتر غذا 
سفارش مي دهند؟ و... تماماً لو رفته است، ولي بايد 
وسعت خطرات را بيشتر لمس كرد. با آناليز)تحليل( 
اطلاعات مي توان خطراتي ايجاد كرد.« وي با بيان 
اينكه به عنوان كارشناس امنيت سايبري نمي دانم 
براي كشوري كه اين همه دشمن داخلي و خارجي 
دارد، چرا بحث امنيت سايبري را كه داراي خطراتي 
به گستردگي امنيت ملي است، جدي نمي گيرند، 
تأكيد مي كند: »خاكريزها يكي يكي از سوي دشمن 
داخلي و خارجي فتح مي ش��ود و هي��چ تداركات 
امنيتي براي اينكه دش��من از سد خاكريزهاي ما 
كه اكنون فضاي مجازي و سدهاي امنيتي است، 
عبور نكند، ديده نشده و اگر هم ديده شده به قدری 

شكننده است كه به راحتي عبور مي كنند.«
    ضعف امنيت سايبري 

به اعتقاد اين كارشناس، امنيت سايبري در پلتفرم ها 
بسيار پايين است و كسي كه اسنپ فود را هك كرده 
كار راحتي داشته است، چون اينطور كه مشخص 
ش��ده كمتر از يك هفته زمان برده، پس مشخص 
است امنيت بسيار پاييني داشته است و اين موضوع 

درباره ساير دستگاه ها هم صدق مي كند.
فلاحي با بيان اينكه اس��نپ جزو پن��ج نرم افزار 
برتر كش��ور قلمداد مي ش��ود و 20ميليون كاربر 
اندك نيس��ت، تصريح مي كند: »بايد امنيت اين 
پلتفرم ها، سايت ها و دستگاه هاي اجرايي بارها و 
بارها ارزيابي مي شد، در حالي كه ارزيابي نشده و 
هك صورت گرفته است. من به عنوان كارشناس 

امنيت س��ايبري اطمينان دارم اسنپ فود و ديگر 
دستگاه ها از س��اده ترين باگ هك شده اند، چون 
كار خاص امنيتي براي پلتفرم، س��ايت و سامانه 
خود انجام نداده اند و گفته پليس فتا هم ادعاي مرا 
تأييد مي كند، چون بعد از هك اسنپ فود پليس فتا 
در رسانه ها اعلام كرد در بازبيني از امنيت سايبري 
اين پلتفرم اعلام شده است مشكل امنيتي دارند 

و بايد رفع كنند!«
وي مي افزايد: »جاي س��ؤال است كه چرا متوليان 
امر اين موضوع را پيگي��ري نكرده اند. در اين ميان 
بايد مراكز مربوط بعد از اين موضوع سفت و سخت 
پيگيري مي كردند كه آيا امنيت سايبري خود را ارتقا 
داده اند يا خير، پس مراكز متولي هم در اين زمينه 
كوتاهي كرده اند. اگر امنيت آن به درس��تي انجام 
نشده است، چرا اپليكيش��ن را تعطيل نكرده اند؟ 
چرا ادامه فعاليت داده اند؟ چرا در گوش اين پلتفرم، 
ديگر سامانه  هايي از اين دست كه امنيت سايبري 
را رعاي��ت نكرده اند، نزده اند كه چك ليس��ت ها را 
به درس��تي رعاي��ت نكرده ايد؟ باي��د متوليان امر 
هم از س��وي نهادهاي قضايي تحت پيگرد قانوني 
قرار بگيرند، از اين رو در عجب��م كه چرا هيچ نهاد 
مردم نهاد و قضايي ورود نمي كند، چون امنيت ملي 
به خطر افتاده است و با اين فرصت خطر آنها تنها به 

عذرخواهي و تأييد و تكذيب تن داده اند.«
    نبود جريمه هاي سنگين

اين كارشناس امنيت سايبري علت عذرخواهي 
و تنه��ا تأييد هك را نبود مس��ئوليت پذيري در 
پلتفرم ه��اي خصوصي و دس��تگاه هاي اجرايي 
مي داند و مي گويد: »قانون آنها را پاسخگو نكرده 
است. از س��وي ديگر حتي اگر جريمه اي هم در 
نظر بگيرند، آنقدر اندك اس��ت كه جريمه براي 
پلتفرم  هايي به اين وسعت عدد و رقمي محسوب 
نمي ش��ود. اگر فقط و فقط يك بار هك  هايي به 
اين گستردگي از سوي مقامات قضايي پيگيري 
می شد و جريمه هاي بسيار بسيار سنگين در حد 
بودجه مملكتي مي ش��دند، كمتر شاهد چنين 
هك  هايي بوديم و براي اطلاعات كاربران ارزش 
قائل مي شدند و از آن سفت و سخت محافظت 

مي كردند.«
فلاحي مي افزايد: »بارها گفته شده است در كشور 
ما متوليان امنيت سايبري زياد هستند و بايد يك 
دستگاه با قدرت اجرايي بالا متولي امر باشد. وقتي 
هكي صورت گرفت، ورود كنند و مس��ئولان را به 
دادگاه بكش��انند و جريمه اي فوق العاده سنگين 
تعيين كنند كه از س��ود روزانه آنها بيشتر باشد. 
وقتي در كشورهاي ديگر هكي رخ مي دهد، در حد 
بودجه يك كشور جريمه مي شوند و اگر پلتفرم و 
كسب و كاري امنيت را فراهم نكند، حذف مي شود، 
البته در كشور ما اپليكيش��ن هاي برتر انحصاري 
شده اند و رقيب ندارند، بنابراين اگر حاكميت هم 
بخواهد آنها را حذف كند، مردم معترض مي شوند 
و اين هم از تبعات انحصار است.« به گفته وي، در 
كشور كلي نهاد امنيت موازي داريم كه قدرت اجرا 
ندارد، بنابراين به يك متولي با قدرت بالا نياز است 
تا تمام دستگاه ها و پلتفرم ها را به مسئوليت پذيري 
وادارد و جريمه و مدير امنيت را جابه  جا كند و بايد 
بتواند اپليكيش��ن را حذف كند. اگر اين اتفاق در 
اروپا رخ مي داد، اپليكيشن را حذف مي كردند، ولي 
از آنجا كه پلتفرم هاي داخلي انحصاري ش��ده اند، 
امكان حذف وجود ندارد و در صورت حذف باعث 

مي شود مردم هم معترض شوند.«
فلاحي به نبود سواد امنيت سايبري در بين مديران 
دستگاه ها اشاره مي  كند و مي گويد: »فرهنگ ايجاد 
امنيت س��ايبري هم  ضعف دارد. تمام نهادها بايد 
متخصصان امنيت س��ايبري را استخدام و حقوق 
بالايي پرداخت كنند، ولي آنها حاضر نيس��تند به 
اين افراد حقوق بالايي بپردازند. هكر كلاه س��فيد 
استخدام كنند و پول هنگفتي بپردازند، نه مانند 
اس��نپ كه در برابر پيدا كردن باگ ها 15ميليون 

پ��اداش تعيين ك��رده ب��ود. اگر هم��ان موقع در 
باگ بانتي اش پاداش كلان گذاشته بود، اكنون به 

اين مشكل برخورد نمي كرد.«
    فقر فهم حقوقي 

در شكايت  از لو رفتن اطلاعات كاربران 
معمولاً وقتي اطلاع��ات كارب��ران در پلتفرم ها لو 
م��ي رود، از پلتفرم  هايي كه مس��ئول محافظت از 
اطلاعات كاربران بودند، شكايت مي شود و نه تنها 
جريمه هاي سنگين براي آنها در نظر گرفته مي شود 
بلكه اپليكيشن ها حذف مي شوند، ولي با فاش شدن 
اطلاع��ات كارب��ران روي پلتفرم ه��اي مختلف از 
جمله اس��نپ فود كه به تازگي هك شده است يا 
نشر اطلاعات از س��وي هك  هايي كه چندي قبل 
مانند تپسي اتفاق افتاد، شهروندان چه اقدام هاي 
حقوقي مي توانند انج��ام دهند و اصلًا چرا تاكنون 
شاهد شكايت و جريمه هاي سنگين براي پلتفرم ها 
و سامانه  هايي كه در نگهداري از اطلاعات كاربران 

نكوشيده اند، نبوده ايم. 
محمدجواد نعناكار، كارش��ناس حقوقي فناوري 
اطلاعات درباره اين موضوع به »جوان« مي گويد: 
»فاش ش��دن اطلاعات كاربران روي پلتفرم هاي 
مختلف از جمله اسنپ فود كه به تازگي هك شده 
است يا نشر اطلاعات از سوي هك  هايي كه چندي 
قبل مانند تپسي اتفاق افتاد، با داده كاوي مشخص 
مي شود كاربران در كجا زندگي مي كنند، سلايق 
آنها چگونه است، چه چيزهاي را مصرف مي كنند؟ 
در كجاها تردد دارند، شماره تلفن آنها و اطلاعات 
شناسنامه شان چيست؟ و اين اطلاعات در دسترس 
عده اي قرار مي گيرد كه با اقدام هاي ثانويه مي توانند 
از آن كلاهبرداري تجسسي و آنها را شناسايي كنند، 
بنابراين همانطور كه مشاهده مي شود، آنها در برابر 
انواع زيادي از خطرات قرار دارن��د، مخصوصاً اگر 
اطلاعات براي كاربران با سطوح بالا مانند افرادي 
سياسي، امنيتي، قضايي و در كل مشاغل حساس 

باشد، داراي خطرات بيشتري است. 
وي در پاس��خ به اين س��ؤال كه حالا كه اطلاعات 
كاربران فاش شده است، به چه شيوه  هايي مي توان 
اين موضوع را پيگيري كرد، مي گويد: »با فاش شدن 
اطلاعات، افراد مي توانند به شيوه هاي مختلف اين 
موضوع را پيگيري كنند. اول اينكه شهروند مي تواند 
از پلتفرم و كسب و كاري كه اطلاعاتش لو رفته است، 
خود در دادگاه اقامه دعوی كند و بر اساس قوانين 
تجارت الكترونيكي )با استناد به اينكه پردازش و 
جمع آوري ارسال داده هاي شخصي ممنوع است، 
مگر اينكه افراد صراحتاً رضايت خود را اعلام كنند، 
پيگيري كن��د( يا اينكه مي توان��د مطابق ماده78 
قانون تجارت الكترونيكي مبني بر اسرار تجاري اگر 
در اثر ضعف سيستم هاي ارتباطي خسارتي ايجاد 
شود، بايد جبران شود، مطالبه خسارت كند يا اينكه 
با استناد به قانون مدني مي تواند اقدام كند. اگر نشر 
اطلاعات كاربران در حد وس��يعي مانند آنچه در 
هك اسنپ فود اتفاق افتاد، رخ دهد، در اين صورت 
طبق قانون دادس��تان بايد به عنوان مدعي العموم 

ورود كند يا اينكه نهاده��ا و انجمن هاي مردم نهاد 
و غيردولتي مانند نظام صنفي رايانه اي كش��ور يا 
اتحاديه مربوط در اين زمينه شكايت و موضوع را به 

صورت جدي پيگيري كنند. 
به گفته اين كارش��ناس حقوقي فناوري اطلاعات 
بخش هاي مختل��ف ديگ��ري مانن��د مركز ملي 
فضاي مج��ازي، پدافند غيرعام��ل، پليس فضاي 
تبادل اطلاعات و امنيت��ي مي توانند در اين زمينه 
ورود و علت وقوع اين اتف��اق را به جديت پيگيري 
كنند، چون هر پلتفرمي در كش��ور براي فعاليت 
بايد مجوزه��اي زيادي را از مركز توس��عه تجارت 
الكترونيك گرفته تا قانون سلامت اداري و مبارزه 
با مفاسد اجتماعي و مركز ماهر متعلق به سازمان 

فناوري اطلاعات دريافت كند.
    مشكل در فرايندها 

به اعتق��اد وي، جاي س��ؤال اس��ت پلتفرم  هايي 
كه با اي��ن عظمت در ح��ال فعاليت هس��تند و 
اطلاعات كاربران زيادي در آن دريافت، پردازش 
و ذخيره مي شود، چگونه است اين اتفاق مي افتد 
و 20ميلي��ون كاربر ه��ك مي ش��ود و در اختيار 
كساني قرار مي گيرد كه صلاحيت دسترسي به آن 
اطلاعات را ندارند. به نظر ما فرايندها مشكل دارد 
و اين فرايندها بايد با ورود ضابطان قضايي در آن 

تجديدنظر و اصلاح شود.
نعناكار با تأكيد بر اينكه به نظر مي رسد فرايندهاي 
پلتفرم ها دچار مشكل است، مي افزايد: »بايد بيشتر 
تمركز خود را روي فرايندها و سيستم ها متمركز 
كنيم، چراكه وقتي پلتفرمي رشد می كند و بزرگ 
مي شود، بايد مشخص ش��ود تا چه حد مي تواند 
اطلاعات كارب��ران را دريافت، ذخي��ره و پردازش 
كند. بايد از سوي متولياني كه بالاتر نامبرده شد، 
پيگيري ش��ود كه اطلاعات م��ازاد دريافت نكند، 
وقتي كاربر حذف اطلاعات خود را از روي پلتفرم 
درخواس��ت كرد، امكان حذف آن وجود داش��ته 
باش��د. از س��وي ديگر امكان حذف اكانت ها مهيا 
شود و ذخيره اطلاعات داراي تاريخ انقضا باشد و 
بعد مدتي خودكار حذف شود و تجميع و رسوب 

اطلاعات در پلتفرم ها رخ ندهد.«
وي ادامه مي دهد: »ما به قانون و لايحه جديد نياز 
نداريم و آنچه بيشتر از قبل مشهود است، بحث 
ضعف در حكمراني سايبري و نبود سياست هاي 
كلان درس��ت در اين حوزه اس��ت. بايد اين نوع 
ضعف ها را رفع كنيم، چون براي اقدام هاي قضايي 
مسئوليت مدني، قانون مجازات اسلامي تجارت 
الكترونيكي، جرائ��م رايانه اي و قابليت صيانت از 
حفاظت اطلاعات كارب��ران، خدمات دهندگان و 
گيرندگان وج��ود دارد، بنابراين چيزي كه بيش 
از همه عيان است، فقر فهم حقوقي در اين زمينه 
است؛ اينكه وقتي چنين اتفاقي مي افتد، چگونه 
بايد عمل شود، بموقع عمل ش��ود و متوليان در 
مكان و زمان درستي مسئوليت هاي خود را انجام 

دهند، ولي اين اتفاق نمي افتد.«
به اعتقاد اين كارشناس حقوقي فناوري اطلاعات، 
پلتفرم ها محصولات نرم افزاري و پويا هس��تند، 
بنابراين بايد همواره پايش شوند و امنيت آنها به 
صورت مداوم بازنگري ش��ود. به هر حال خطاي 
انس��اني هم مي تواند مشكل ساز ش��ود. با اينكه 
فراهم كردن و امنيت سايبري نسبي است، ولی 
سازمان هاي متولي بايد به گونه اي عمل كنند كه 
كمترين آس��يب متوجه پلتفرم ها و كاربران آنها 
شود و جنبه كمك كننده داش��ته باشد، مهم تر 
اينكه اطلاع��ات پايه در مكاني خ��ارج از پلتفرم 
نگهداري ش��ود. نعناكار برخورد با اين پلتفرم ها 
را منوط به كار كارشناس��ي مي داند و مي گويد: 
بايد بررسي شود كه هك به دليل خطاي عمدي، 
سهوي، انساني يا سيستمي رخ داده است يا خير 
و آيا اختلالاتي كه در ش��بكه ارتباط��ي وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات ايجاد ش��ده عامل 
مؤثري بوده اس��ت، بعد مي توان درباره برخورد 

قانوني با اين پلتفرم ها اقدامی انجام داد.«
وي در پاسخ به اين س��ؤال كه دنيا چگونه با اين 
موضوع برخورد مي كند، تصريح مي كند: »بايد ديد 
دنيا با اين نوع قضايا با چه سيستم حقوقي كدمحور 
يا عرف محور برخورد مي كند، چون همانطور كه 
گفته شد، هك و حملات سايبري براي پلتفرم هاي 
بزرگ دنيا مانند فيس ب��وك، توئيتر و واتس آپ 
هم  اتفاق افتاده و اطلاع��ات كاربران آنها لو رفته 
است، ولي با حكمراني سايبري آنها و تسلطي كه 
روي شبكه ارتباطي دارند، معمولاً عوامل سريع 
شناسايي و دستگير مي شوند يا در واقع داده  هايي 
كه در شبكه خريد و فروش و دانلود می شوند سريع 

جلوي آنها گرفته مي شود.«

بهنازقاسمي

 دنده معكوس شوراي رقابت 
در جاده مخصوص!

وزارت صمت مكلف است قيمت هاي محاسبه شده از 
سوی سازمان حمايت را رأساً ابلاغ كند و چنانچه در 
نحوه اجرا شاهد ايراد باشيم، شورا ورود خواهد كرد

ماجراي دعوا بر س�ر مرجع تعيين قيمت خودرو س�رانجام به نفع 
وزارت صمت به پايان رسيد. بعد از انتقاد وزير صمت از تعيين قيمت 
از سوی شوراي رقابت در مهر ماه امسال، شوراي رقابت بعد از سه 
ماه مقاومت و شاخ و شانه كشيدن براي وزارت صمت و خودروسازان، 
روز گذش�ته با اكثريت آرا در اين ش�ورا قيمت گ�ذاري خودرو را 
به وزارت صمت و س�ازمان حمايت س�پرد. به نظر مي رسد بعد از 
واگذاري قيمت گذاري خودرو به اي�ن وزارتخانه، گام بعدي حذف 
تدريجي قيمت گذاري دس�توري خواهد بود كه احتمالاً تغييرات 
قيمتي خودروهاي داخلي با اماواگر هاي بسياري مواجه خواهد شد. 

     
از ابتداي س��ال1۴02 تاكنون، بازار خودرو روي خوش نديده و هر روز با 
يك شوك قيمتي همراه شده است. به اين صورت كه يك روز درگير ركود 
كم سابقه در خريد و فروش خودرو بوده و روز ديگر درگير نوسان نرخ ارز و 
تصميمات دولتي شده است. به اين مشكلات خلف وعده خودروسازان و 
سازهاي جديدشان بر سر تغيير مدل خودرو، رنگ خودرو و افزايش مبلغ 
واريزي نيز افزوده شده است. در اين ميان متقاضيان خودرو و كساني كه 
در فهرست انتظار تحويل خودرو بودند نيز سردرگم هستند و چاره اي جز 

تن دادن به درخواست جديد خودروسازان ندارند. 
 رقابتي كردن بازار و حركت به س��مت يكسان س��ازي نرخ ها، ش��ايد راه 
برون رفت از نابس��اماني بازار باش��د، اما همچنان جنگ نهاد هاي دولتي 
و حاكميتي بر س��ر تعيين نرخ دس��توري ب��راي خودرو پابرجاس��ت و 
تصميم گيري براي بزرگ ترين صنعت كش��ور مانند ت��وپ فوتبال مدام 

پاسكاري مي شود. 
عباس علي آبادي از همان روزهاي آغازين وزارتش دو موضوع ساخت 
و واردات خودروهاي برقي و آزاد سازي قيمت ها را دنبال مي كند. در 
حال حاضر هدف نخستش محقق نشده و با اماواگرهاي بسياري همراه 
است، اما هدف دوم وزير صمت با آغاز هجمه ها به شوراي رقابت و زير 
سؤال بردن عملكردش در مهر ماه امسال كليد خورده است و در ادامه 
با رونمايي از سند خودرو از س��وي منطقي، معاون وزير صمت به اوج 

خود رسيد. 
     ماجراي حذف تدريجي شوراي رقابت 

مهر ماه امس��ال بعد از جنجال دپوی خودرو از س��وی خودروس��ازان و 
اختلاف شوراي رقابت و سازمان حمايت بر سر تعيين قيمت خودرو، وزير 
صمت خواستار واگذاري تعيين قيمت محصولات توليدي شركت هاي 

خودروساز به اين وزارتخانه شد. 
عباس علي آبادي در ضم��ن بيان اي��ن درخواس��ت از نهاد هايي كه در 
قيمت گذاري خودرو مسئول هستند، اما به وظايف خود عمل نمي كنند، 
انتقاد مي كند. وي به  طور تلويحي وضعيت نامساعد مالي خودروسازان را 
كه به تعلل صورت گرفته است در قيمت گذاري كارخانه اي خودرو مرتبط 
می داند و مي گويد: در مورد قيمت گذاري خودرو مدتي است دچار تعلل 

عمدي شده ايم. 
وزير صمت دولت سيزدهم به چرخه معيوب در زنجيره خودروسازي نيز 
اش��اره می كند و مي افزايد: در حال حاضر خودروساز نمي تواند خودش 
محصولات را بفروشد و براي همين پول قطعه ساز را هم نمي تواند پرداخت 

كند و با چنين روندي زنجيره تأمين قطعات دچار مشكل مي شود. 
وي از شكستن انحصار بازار خودرو خبر می دهد و مي گويد: اين اتفاق با 
از سرگيري واردات خودرو هاي صفر كيلومتر و همچنين امكان واردات 

خودرو هاي دست دوم محقق مي شود.
اين اظهارات علي آبادي حاك��ي از آن بود كه او براي آزادس��ازي قيمت 
خودرو ابتدا مي خواهد پشت فرمان ماشين قيمت گذاري بنشيند و در گام 
بعدي به تدريج به سمت حذف قيمت گذاري دستوري براي محصولات 
توليدي شركت هاي خودروساز حركت كند، يعني همان اتفاقي كه روز 
گذشته سخنگوي شوراي رقابت اعلام كرد و اين شورا مانند دولت گذشته 

از صحنه قيمت گذاري خودرو كنار كشيد. 
     اصلاح دستورالعمل قيمت گذاري خودرو

شوراي رقابت با اكثريت آرای حاضران، دستورالعمل مصوبه5۴۳ تنظيم 
بازار خودرو را برخلاف گمانه زني ها و بر اس��اس نقش دهي پررنگ تر به 
وزارت صمت به عنوان سياس��تگذار و تنظيم گر فني اين صنعت اصلاح 

كرد. 
سپهر دادجوي توكلي، سخنگوي شوراي رقابت با اشاره به اين اصلاحات 
مي گويد: در جلس��ه روز گذش��ته، اعضاي ش��وراي رقابت چهار اصلاح 
در خصوص فرايند محاس��به و ابلاغ قيمت ها، مشمولان قانون حمايت 
از خانواده و جمعيت و خودروهاي فرس��وده، س��امانه يكپارچه و اختيار 
پيشنهاد براي تنظيم بازار بر اس��اس كف عرضه را در دستورالعمل5۴۳ 

اصلاح كرد. 
وي مي افزايد: بر اس��اس اين اصلاح��ات از اين پس نظارت ش��ورا در 
خصوص محاس��به و ابلاغ محاس��به، پس��يني و وزارت صمت مكلف 
است قيمت هاي محاسبه شده از سوی س��ازمان حمايت را رأساً ابلاغ 
كند و چنانچه در نحوه اجرا شاهد ايراد باشيم، شورا ورود خواهد كرد. 
همچنين از اين پس عرضه كنندگان خودرو مكلفن��د در زمان انعقاد 
قرارداد فروش خودرو به مشتريان، اطلاعات مربوط به خودرو و خريدار 
را در سامانه يكپارچه عرضه ثبت كنند و نظارت و سياستگذاري در اين 

خصوص با وزارت صمت است. 
توكلي تأكيد مي كند: همچنين بندي به دس��تورالعمل اضافه شده كه 
در آن وزارت صمت مي تواند پيش��نهادي جهت خروج برخي خودروها 
از شمول ضابطه قيمتي ماده۳ و ش��رايط طرف تقاضاي موضوع ماده۴ 
دستورالعمل، با تعيين كف مقدار عرضه به شورا ارائه دهد و شورا پس از 
بررس��ي در اين مورد اعلام رأي مي كند كه هدف اين بند كاهش دامنه 

قيمت گذاري است. 
به اين ترتيب با مجاب كردن شوراي رقابت به كناره گيري از تعيين قيمت 
خودرو، كار براي وزارت صمت و خودروسازان آسان شد، زيرا براي حذف 
شوراي رقابت يا صنعت خودرو  بايد غيرانحصاري ناميده مي شد يا اينكه 
براي حذف ش��وراي رقابت سران س��ه قوه بايد وارد ماجرا می  شدند و به 
حذف اين ش��ورا رأي مي دادند. اكنون اين س��ؤال مطرح مي شود كه در 
دو دوره اي كه ش��وراي رقابت كنار رفت و قيمت گذاري به دست وزارت 
صمت و سازمان حمايت افتاد، چه كارنامه اي از خود به جا گذاشتند و آيا 
توليدكنندگان و مصرف كنندگان از عملكرد اين وزارتخانه راضي بودند؟

     دارندگان خودرو هر روز ناراضي تر از ديروز 
وزير صمت دولت مردمي با به دست گرفتن تمامي زواياي صنعت خودرو 
اعم از توليد، واردات، قيمت گذاري و تنظيم بازار وارد كارزار سختي شده 
اس��ت؛ كارزاري كه در آن ذي نفعان در حال بزرگ ش��دن و به اصطلاح 
چاق شدن هستند و مردمي كه هر روز بيشتر از ديروز متضرر و ناراضي تر 
مي شوند. مشترياني كه به سختي توانسته اند از فيلتر ها عبور و در سامانه 
يكپارچه خودرو ثبت نام كنند و ماه هاس��ت در انتظار تحويل خودروي 
ثبت نامي ش��ان هس��تند و هر روز ش��اهد خبر هاي جديدي از افزايش 
قيمت ها، خلف وعده خودروسازان و از همه بدتر دعواي نهادهاي دولتي 

بر سر حكمفرمايي بر اين صنعت هستند. 
حال كه ريش و قيچي به دست متولي صنعت خودرو افتاده و به اصطلاح 
موازي كاري ها به پايان رسيده اس��ت، افكار عمومي در انتظار اتفاقات 
خوب در حوزه خودرو اس��ت، نه اتفاقاتي از نوع گراني قيمت خودرو،  

افت كيفيت و خلف وعده.

 »جوان« در گفت وگو با كارشناسان
 تبعات هك »اسنپ فود« و الزامات حراست از اطلاعات مردم را بررسی كرده است

»اسنپ« بايد تاوان پس دهد

انجمن واردكنندگان برنج ايران:
 سيستمى سازى ثبت سفارش

 از رانت، تبعيض و فساد جلوگيرى مى كند
انجمن واردكنندگان برن�ج ايران در اطلاعي�ه اي به موضوعات 
مطرح ش�ده در خصوص سيستمی س�ازی ثبت س�فارش برنج 

واكنش نشان داد. 
به گزارش »جوان« به نقل از برنا، در اين بيانيه آمده است: ضمن عرض 
تبريك به مناسبت فرارسيدن ولادت حضرت زهرا)س( و روز مادر، پيرو 
مطرح شدن برخی موضوعات غيركارشناسی از جانب محافل غيررسمی 
در خصوص پروسه سيستمی سازی ثبت سفارش و واردات برنج لازم 

است مواضع رسمی انجمن واردكنندگان در اين زمينه تبيين شود. 
انجمن واردكنندگان برنج ايران به عنوان تنها انجمن رسمی مورد تأييد 
اتاق بازرگانی ايران در حوزه برنج با تعامل وزارت جهاد كش��اورزی از 
ابتدای پروسه سيستمی س��ازی ثبت سفارش با برگزاری نشست های 
متعدد از بانيان و حاميان اين موضوع ب��وده و در اين زمينه همكاری 
لازم را با وزارت متبوع و دس��تگاه های مرتبط داش��ته اس��ت، چراكه 
سيستمی س��ازی را گامی مهم و اثرگذار در مس��ير جلوگيری از بروز 
رانت، تبعيض و فس��اد در واردات برنج می داند و همچنان با جديت از 
آن حمايت می كند. بر همين اساس در خردادماه سال جاری همايش 
آموزشی شناس��ه كالا، تجارت داخلی و سيستمی سازی سامانه ثبت 
سفارش، از سوی انجمن واردكنندگان برنج ايران و با همكاری وزارت 
جهاد كش��اورزی، وزارت صمت و س��ازمان غذا و دارو ب��ا حضور اكثر 

شركت های عضو انجمن در محل اتاق بازرگانی ايران برگزار شد. 
اخيراً يك تش��كل تازه تأس��يس غيرمرتبط با حوزه بازرگانی اظهارات 
و ادعاهای نادرس��تی درخصوص مواضع و نقش انجمن واردكنندگان 
در اين موضوع مطرح كرده كه قابل پيگيری در محاكم قضايی اس��ت. 
به نظر می رسد، ذكر اين نكته الزامی است كه انجمن واردكنندگان در 
جايگاه صنفی تخصصی خود و در نقش ارائه مشاوره راهگشا و مؤثر در 
روند اجرای سيستمی سازی و اختصاص سهميه ثبت سفارش، خواستار 
اجرای مفاد تفاهمنامه بهمن ماه سال1۴01 منعقده با مسئولان محترم 
وزارت جهاد كشاورزی است. طبق بند٩ اين تفاهمنامه مقرر شد تعيين 
سهميه شركت های واردكننده بر اساس سهم بازار دو سال گذشته كه 
مرتبط با سال های 1۴00 و 1۴01 و در زمان استفاده از ارز نيمايی بوده 
است، صورت پذيرد چراكه متأسفانه در زمان دولت گذشته با تخصيص ارز 
۴هزارو200 تومانی شاهد مشكلات متعدد و اختصاص سهميه های رانتی 
و غيراصولی در حوزه واردات كالاهای مختلف بوديم و اين مسئله همواره 
مورد اعتراض شركت های واردكننده قرار داشته است، به همين دليل 
اكثريت اعضای انجمن واردكنندگان برنج نيز با محاسبه ميانگين پنج 
سال گذشته سهم بازار شركت ها به دليل اتفاقاتی كه در گذشته شاهد 
بوديم، موافق نيستند، اين در حالی است كه طبق آمار رسمی گمركات 
ايران در سال1۴01 بيش از 70درصد واردات بخش خصوصی در حوزه 
برنج از سوی اعضای انجمن واردكنندگان صورت گرفته و آسيب شناسی و 
همچنين رفع نواقص سيستمی سازی بدون توجه به نظرات و ديدگاه های 

اكثريت فعالان صنفی حوزه واردات برنج مقدور نخواهد بود. 
در پايان ذكر اين نكته لازم اس��ت كه انجمن واردكنندگان برنج ايران 
از بدو تأسيس در س��ال1۳٩2 همواره خود را ملزم به اجرا و تبعيت از 
قوانين، ضوابط و مقررات دانسته اس��ت و تنها در مسير تأمين امنيت 
غذايی و تنظيم بازار برنج كش��ور در تعامل با وزارت جهاد كشاورزی و 

ساير دستگاه های مسئول گام برمی دارد.

محمد معين
  گزارش یک

وقتي پلتفرمي رشد می كند، بايد مشخص 
ش�ود تا چه حد مي تواند اطلاعات كاربران 
را درياف�ت، ذخيره و پردازش كن�د. بايد از 
س�وي متوليان پيگيري ش�ود كه اطلاعات 
مازاد درياف�ت نكن�د، وقتي كارب�ر حذف 
اطلاعات خود را از روي پلتفرم درخواس�ت 
كرد، امكان حذف آن وجود داشته باشد. از 
سوي ديگر امكان حذف اكانت ها مهيا شود 
و ذخيره اطلاعات داراي تاريخ انقضا باش�د 
و بعد مدت�ي خودكار حذف ش�ود و تجميع 
و رس�وب اطلاعات در پلتفرم ه�ا رخ ندهد

كارشناس اقتصادي در گفت وگو با »جوان«:
 اصلاح قانون ماليات هاي مستقيم 

به نفع حقوق بگيران است 
كارشناس اقتصادي معتقد است با توجه به گستردگي فعاليت هاي 
اقتصادي بخش غيررسمي و سوداگري هاي اختلال زا و چالش هاي 
نظام مالياتي كشور از جمله ناكارآمدي از حيث بازتوزيع درآمد و 
محدودبودن پايه مالياتي، تحول در نظام مالياتي كش�ور بيش از 
پيش ضروري به نظر مي رس�د. در همين راستا، از ابتداي استقرار 
دولت س�يزدهم اصلاح قان�ون ماليات هاي مس�تقيم ب�ه عنوان 
شاكله نظام مالياتي كشور در دس�تور كار دولت قرار گرفته است. 
 از مهم تري��ن اصلاحات مورد نظ��ر دولت در لايحه مذك��ور مي توان به 
تغيير روش ماليات س��تاني از نظام منبع محور به ماليات مجموع درآمد، 
همسوسازي ابزار ماليات با سياست هاي جمعيتي، ساماندهي معافيت ها 
و مش��وق هاي مالياتي از جمله پذيرش هزينه هاي معيش��تي به عنوان 
هزينه هاي قابل كسر از درآمد، حركت از سمت نظام مالياتي مميزمحور 
به سمت نظام مالياتي هوشمند داده محور، كاهش بار ماليات بر توليد و 
ايجاد ارتباط مؤثر و سازنده ميان نظام مالياتي كشور و نظام حمايتي دولت 
و پياده سازي وضع ماليات بر مجموع درآمد اشخاص حقيقي اشاره كرد.  
ارسلان محمدي، كارشناس مسائل اقتصادي در گفت وگو با »جوان« با 
اشاره به اين موضوع كه نظام مالياتي كشور دچار مشكلاتي است و بايد رفع 
شود، تصريح كرد: تا الان ماليات بر اساس نوع شغل افراد اخذ مي شد و افراد 

متناسب با اينكه معلم، پزشك و كاسب هستند، ماليات مي پرداختند. 
وي ادامه داد: ماليات س��تاني بر اساس ش��غل افراد فسادزاست و بستر 
براي برخي سوءاس��تفاده ها مانند زدو بند مميز مالياتي وجود دارد. در 
لايحه اصلاح قانون ماليات هاي مستقيم كه از سوی دولت مطرح شده، 

ماليات گيري از شغل به درآمد افراد تغيير كرده است. 
اين كارشناس اقتصادي توضيح داد: در مدل جديد ماليات ستاني، عدالت 
در بخش اشخاص حقيقي بيشتر محقق مي شود، زيرا ماليات بر مجموع 
درآمد اس��ت و بر مؤديان بزرگ و پردرآمد متمركز مي شويم. محمدي 
گفت: در اصلاح ماليات هاي مستقيم پيش بيني شده است يك معافيت 
پايه داشته باشيم. سود افراد محاسبه مي ش��ود و بر اساس سود خالص 
ماليات ستاني صورت مي گيرد. وي ادامه داد: قبلًا هزينه هاي قابل قبولی 
نداشتيم و بر كل حقوق افراد ماليات مي بستيم، حالا قرار است بر مبناي 
سود افراد ماليات بگيريم. در اصلاح قانون ماليات هاي مستقيم، پذيرش 
هزينه هاي معيش��تي را خواهيم داش��ت. مواردي مانند هزينه مسكن، 
تحصيل، هزينه درماني غيرجبراني، هزينه بازس��ازي و نوسازي منازل 

مسكوني پذيرفته و از درآمد افراد كسر مي شود. 
اين كارشناس اقتصادي توضيح داد: اصلاح ماليات هاي مستقيم به نفع 
حقوق بگيران است، زيرا كساني كه سود خالص زير 100ميليون تومان 
در سال دارند، معاف از ماليات مي شوند. با احتساب هزينه هاي معيشتي 
سود اغلب كارمندان كمتر از اين حد است و  درصد بالايي از كارمندان از 
معافيت مالياتي برخوردار مي شوند. محمدي گفت: مزيت مهم اصلاح 
قانون ماليات هاي مستقيم اين است كه بر مؤديان بزرگ تمركز مي كنيم، 
زيرا صرف نظر از شغل افراد، هر نوع سودي مشمول ماليات مي شود و به 

اين ترتيب، سوداگران نيز بايد ماليات هاي بالايي پرداخت كنند. 
وي ادامه داد: در بخش اشخاص حقوقي نيز اصلاحات خوبي در نحوه 
ماليات س��تاني صورت گرفته است. نخس��ت اينكه در معافيت هاي 
مالياتي تجديدنظر و دوم اينكه س��ازوكارهايي مانند اعتبار مالياتي 
تحقيق و توسعه در نظر گرفته شده كه به نفع صنايع و توليدكنندگان 
است. به گفته اين كارشناس اقتصادي، كاهش ماليات بخش توليد 
از 25 به 15 درصد نيز اقدام مفيد ديگري است كه در اصلاح قانون 
ماليات هاي مستقيم پيش بيني شده است. محمدي در پايان تأكيد 
كرد: تا الان ماليات از كار گرفته مي شد و توليد را از صرفه مي انداخت. 
حالا قرار است مانند عمده اقتصادهاي توسعه يافته دنيا، ماليات را از 

سرمايه، دارايي و درآمد افراد بگيريم.

اگر فقط و فقط ي�ك بار هك  هاي�ي به اين 
گستردگي از سوي مقامات قضايي پيگيري 
می ش�د و جريمه هاي بسيار بسيار سنگين 
در ح�د بودج�ه مملكتي مي ش�دند، كمتر 
ش�اهد چني�ن هك  هاي�ي بودي�م و براي 
اطلاع�ات كاربران ارزش قائل مي ش�دند و 
از آن س�فت و س�خت محافظت مي كردند


